



جامعة عبد الحميد بن باديس

كلية الحقوق والعلوم السياسية

فريق مشروع البحث التكويني prfu:

القضاء الدولي الجنائي وحقوق الإنسان بين
رهانات الحاضر واستشراف المستقبل

بالتعاون مع:

مخبر حقوق الإنسان والحريات العامة



ينظم يوم دراسي افتراضي حول:

مدى فعالية المحكمة الأفريقية لحماية حقوق الإنسان والشعوب

يوم: 13 أبريل 2023

عبر تقنية: google meet

الرئيس الشرفي لليوم الدراسي: أ.د. يعقوبي بلعباس،

مدير جامعة مستغانم

المشرف العام لليوم الدراسي: أ.د. فينيخ عبد القادر،

عميد كلية الحقوق والعلوم السياسية

رئيسة اليوم الدراسي: د. وافي حاجة

إشكالية اليوم الدراسي:

المحكمة الأفريقية لحقوق الإنسان والشعوب
(المحكمة) هي محكمة قارية أنشأتها البلدان الأفريقية

لضمان حماية حقوق الإنسان والشعوب في أفريقيا.
وهي تكمل وتعزز دور اللجنة الأفريقية لحقوق الإنسان
والشعوب.

تم إنشاؤها بموجب المادة 1 من بروتوكول الميثاق
الأفريقي لحقوق الإنسان والشعوب بشأن إنشاء
محكمة أفريقية لحقوق الإنسان والشعوب،
(البروتوكول) الذي اعتمده الدول الأعضاء في منظمة
الوحدة الأفريقية (OAU) آنذاك في واجادوجو،
بوركيينا فاسو، في يونيو 1998. وقد دخل البروتوكول
حيز النفاذ في 25 يناير 2004. وتعتبر الجزائر من
بين الدول المصادقة على هذا البروتوكول.

إن نقاء وشرعية أي منظومة لحقوق الإنسان، يعتمد
على فعاليتها ونجاحتها في حماية وتعزيز احترام
حقوق الإنسان المكفولة للجميع. وتصطدم محاولة
معالجة مدى فعالية هذه المحكمة في حماية حقوق
الإنسان والشعوب بعدة عوائق، وفي سبيل معالجتها
ستركز دراستنا على الإجابة على الإشكالية التالية:

ما هو النظام القانوني للمحكمة الأفريقية لحماية حقوق
الإنسان والشعوب؟ وما هي أبرز إنجازاتها في سبيل
حماية حقوق الإنسان والشعوب في ظل العقبات التي
تواجهها؟

أهمية وأهداف اليوم الدراسي:

التعرف على المحكمة الأفريقية لحماية حقوق الإنسان
والشعوب، كآلية قارية لتعزيز العدالة الدولية.

دراسة تطور المحكمة الأفريقية لحماية حقوق الإنسان
والشعوب.

معرفة الإجراءات المتبعة أمام المحكمة الأفريقية
لحماية حقوق الإنسان والشعوب، من حيث مدى

سهولة وصول الضحايا للمحكمة، وسرعة الإجراءات
المتبعة أمامها...

مدى علاقة الدول الأطراف بالمحكمة الأفريقية لحماية
حقوق الإنسان والشعوب ومدى تعاونها معها.

حالة الدعاوى المرفوعة أمام المحكمة الأفريقية
لحماية حقوق الإنسان والشعوب.

نظرة مستقبلية للمحكمة الأفريقية لحماية حقوق
الإنسان والشعوب في ظل التحديات التي تواجهها.

محاور اليوم الدراسي:

المحور الأول: النظام القانوني للمحكمة الأفريقية
لحماية حقوق الإنسان والشعوب

-تطور المحكمة الأفريقية لحماية حقوق الإنسان
والشعوب

-حالة الدعاوى المرفوعة أمام المحكمة الأفريقية
لحماية حقوق الإنسان والشعوب

-علاقة المحكمة الأفريقية لحماية حقوق الإنسان
والشعوب بالمحاكم الأخرى

المحور الثاني: تقييم عمل المحكمة الأفريقية لحماية
حقوق الإنسان والشعوب

-إنجازات المحكمة الأفريقية لحماية حقوق الإنسان
والشعوب

-العوائق التي تواجه عمل المحكمة الأفريقية لحماية
حقوق الإنسان والشعوب

-مستقبل المحكمة الأفريقية لحماية حقوق الإنسان
والشعوب.

رئيسة اللجنة العلمية: أ.د. حميدة نادية

أعضاء اللجنة العلمية:

أ.د.عباسة طاهر/ أ.د. معمر حيتالة/أ.د. مزيان محمد الأمين/أ.د. فرحان معمر/ أ.د. حيدرة محمد/أ.د. ساجي علام/أ.د. فنيخ عبد القادر/أ.د. زهدور كوثر/ أ.د. عيساني رفيقة/ أ.د. بوعزم عائشة/ أ.د. جمال دوبي بونوة/د.بن عديدة نبيل/د.محمد كريم نور الدين/ د.يحيى عبد الحميد/ د.بن عبو عفيف/د. وافي حاجة/ د.زواتين خالد/د.بن عوالي علي/د.بن بدره عفيف/ د. بن عودة يوسف/ د. لطروش أمينة/ د. بلباي إكرام/د. بن قطاق خديجة/ د. لعور ريم رفيعة/ د. بلحنافي فاطمة/ د. بن قارة مصطفى عائشة/ د. حميدي فاطمة/ د. زعيمش حنان/ د. بوكر رشيدة/د. خراز حليلة/ د. حساين محمد/د.يوسف محمد/د.بحري أم الخير/د.لعيماش غزالة/ د.براح نور الهدى.

رئيسة اللجنة التنظيمية: د. بلباي إكرام

أعضاء اللجنة التنظيمية:

د. حميدة نادية/ د. وافي حاجة / د. خراز حليلة/ د. حساين محمد/ د. بوعلام آمنة /ط.د. بوغليم عفيف/ ط.د. بن ويراد خيرة.

شروط المشاركة:

أن يتسم الموضوع بالجدية والأصالة.

ألا يكون البحث منشورا أو مقما للنشر أو نال به الباحث درجة علمية.

أن يكون البحث واضح الصلة بمحاور الملتقى.

تقبل المداخلات المشتركة بشرط ألا يزيد عن باحثين إثنين.

تكتب المداخلة بخط simplified arabic حجم 16، والهوامش حجم 12 بالنسبة للمداخلات باللغة العربية، وخط times new roman حجم 14، والهوامش حجم 10، بالنسبة للمداخلات باللغة الفرنسية أو الإنجليزية.

تكتب الهوامش أسفل كل صفحة.

لا يقل عدد الصفحات عن 10 ولا يزيد عن 20.

البريد الإلكتروني لليوم الدراسي:

**journedetudfdsp@gma
il.com**

مواعيد هامة:

آخر أجل لارسال الملخصات: 01 أفريل 2023

الإعلان عن قبول الملخصات: 02 أفريل

2023

آخر أجل لارسال المداخلات كاملة: 07 أفريل

2023

تاريخ انعقاد اليوم الدراسي: 13 أفريل 2023

Le système juridique de la Cour africaine de protection des droits de l'homme et des peuples ? Quelles sont ses principales réalisations en matière de protection des droits de l'homme et des peuples à la lumière des obstacles auxquels elle est confrontée ?
L'importance et les objectifs de la journée d'étude :

Reconnaître le rôle de la Cour Africaine pour la Protection des Droits de l'Homme et des Peuples en tant que mécanisme continental de promotion de la justice internationale.

Faire Une étude sur le développement de la Cour Africaine pour la Protection des Droits de l'Homme et des Peuples. Connaitre les procédures suivies devant la Cour Africaine de Protection des Droits de l'Homme et des Peuples, en termes de faciliter l'accès des victimes à la Cour, et de rapidité des procédures devant elle...

L'étendue des relations des États parties avec la Cour africaine de protection des droits de l'homme et des peuples et l'étendue de leur coopération avec elle.

Etat des questions devant la Cour Africaine de Protection des Droits de l'Homme et des Peuples.

La problématique de la journée d'étude :

La Cour africaine des droits de l'homme et des peuples est une cour continentale créée par les pays africains pour assurer la protection des droits de l'homme et des peuples en Afrique. Elle complète et renforce le rôle de la Commission africaine des droits de l'homme et des peuples. Créée en vertu de l'article 1 du Protocole de la Charte africaine des droits de l'homme et des peuples portant création d'une Cour africaine des droits de l'homme et des peuples, (Protocole) adopté par les États membres de l'ancienne Organisation de l'unité africaine (OUA) à Ouagadougou , Burkina Faso, juin 1998. Le protocole est entré en vigueur le 25 janvier 2004.

L'Algérie fait partie des pays qui ont ratifié ce protocole. La pureté et la légitimité de tout système des droits de l'homme dépendent de son efficacité à protéger et à promouvoir le respect des droits de l'homme garantis à tous. La tentative d'aborder l'efficacité de cette cour dans la protection des droits de l'homme et des peuples se heurte à plusieurs obstacles, et pour y remédier, notre étude s'attachera à répondre à la problématique suivante : Quel est le



Université Abdelhamid Ibn Badis/ Mostaganem

Faculté de droit et des sciences politiques



l'équipe de recherche PRFU: La justice pénale internationale et les droits de l'homme entre défis du présent et prévoyance de l'avenir

En coordination avec

Laboratoire des droits de l'homme et des libertés publiques



Organise une journée d'étude virtuel sur:

L'efficacité de la Cour africaine de protection des droits de l'homme et des peuples

Jour : 13 avril 2023

Via la technologie : google meet

Président d'Honneur de la journée d'étude:

M. Le recteur de l'Université de Mostaganem

Superviseur général de la journée d'étude:

Prof. Dr. Feninekh Abdelkader, doyen de la Faculté de droit et des sciences politiques

Responsable de la journée d'étude :

Dr ,ouafi hadja

**Date de la journée d'étude : 13 avril
2023**

E-mail:

journedetudefdsp@gmail.com

Conditions de participation :

Le sujet doit être sérieux et original.

La recherche ne doit pas avoir été publiée ou soumise pour publication, ou le chercheur a obtenu de cette recherche un diplôme universitaire.

La recherche doit être clairement liée aux thèmes de la journée d'étude.

Les soumissions conjointes sont acceptées, à condition que pas plus de deux chercheurs soient impliqués.

La recherche est rédigée en "simplified arabic" taille 16, marges 12 pour les entrées en arabe, et times new roman, taille 14, et marges 10 pour les entrées en français ou en anglais. Les marges sont écrites en bas de chaque page.

Le nombre de pages ne doit pas être inférieur à 10 ni supérieur à 20.

dates importantes:

**Date limite d'envoi des résumés : 01
avril 2023**

**Annonce de l'acceptation des résumés :
02 avril 2023**

**Date limite d'envoi des participations
completes : 07 avril 2023**

Une vision d'avenir de la Cour africaine de protection des droits de l'homme et des peuples à la lumière des défis auxquels elle est confrontée.

Thèmes de la journée d'étude:

Le premier axe : le système judiciaire de la Cour Africaine de Protection des Droits de l'Homme et des Peuples

Le développement de la Cour Africaine pour la Protection des Droits de l'Homme et des Peuples

- L'état des poursuites intentées devant la Cour Africaine de Protection des Droits de l'Homme et des Peuples

Les relations de la Cour africaine de protection des droits de l'homme et des peuples avec les autres juridictions

Le deuxième axe : évaluer le travail de la Cour africaine de protection des droits de l'homme et des peuples

Les réalisations de la Cour Africaine de Protection des Droits de l'Homme et des Peuples

Obstacles au travail de la Cour Africaine de Protection des Droits de l'Homme et des Peuples

L'avenir de la Cour africaine de protection des droits de l'homme et des peuples

for the Protection of Human and Peoples' Rights? What are its main achievements in protecting human and peoples' rights in light of the obstacles it faces?

The importance and objectives of the study day:

Recognize the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights as a continental mechanism for the promotion of international justice. Make a study on the development of the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights. Knowledge of the procedures followed before the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights, in terms of access for victims to the Court, and speed of the procedures before it...

The extent of State relations parties with the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights and the extent of their cooperation with it.

State of cases for the African Court to the Protection of Human and Peoples' Rights.

A vision for the future of the African Court for the Protection of Human and

The problematic of the study day:

The African Court on Human and Peoples' Rights is a continental court established by African countries to ensure the protection of human and peoples' rights in Africa. It complements and reinforces the role of the African Commission on Human and Peoples' Rights. Established under Article 1 of the Protocol to the African Charter on Human and Peoples' Rights Establishing an African Court on Human and Peoples' Rights, adopted by the Member States of the former Organization of African Unity (OAU) in Ouagadougou, Burkina Faso, June 1998. The protocol entered into force on January 25, 2004. Algeria is one of the countries that have ratified this protocol.

The purity and legitimacy of any human rights system depends on its efficiency and effectiveness in protecting and promoting respect for the human rights guaranteed to all. The attempt to address the effectiveness of this court in the protection of human and peoples' rights comes up against several obstacles, and to remedy this, our study will attempt to answer the following question: What is the system legal framework of the African Court



**Abdelhamid Ibn Badis
University / Mostaganem**



**Faculty of Law and
Political Sciences**

**the PRFU research team:
International criminal justice and
human rights between challenges of
the present and foresight of the future**

**In coordination with
Human Rights and Civil Liberties
Laboratory**



Organize a virtual study day on:

**The effectiveness of the African
Court for the Protection of
Human and Peoples' Rights**

Day: April 13, 2023

Via technology: google meet

Honorary President of the study day:

Mr. Rector of the University of Mostaganem

General supervisor of the study day:

**Teacher. Dr. Feninekh Abdelkader, Dean of
the Faculty of Law and Political Science**

**Person in charge of the study day: Dr, ouafi
hadja**

Deadline for sending complete research: April 07, 2023

Date of the study day: April 13, 2023

Email:

journedetudefdsp@gmail.com

Conditions of participation :

The subject must be serious and original.

The research must not have been published or submitted for publication, or the researcher has obtained a university degree from this research.

The research should be clearly related to the topics of the study day.

Joint submissions are accepted, provided no more than two researchers are involved.

The research is written in simplified Arabic size 16, margins 12 for entries in Arabic, times new roman size 14, margins 10 for entries in French or English.

Margins are written at the bottom of each page.

The number of pages must not be less than 10 no more than 20.

important dates:

Deadline for sending abstracts: April 01, 2023

Announcement of acceptance of abstracts: April 02, 2023

Peoples' Rights in light of the challenges it faces.

Themes of the study day:

The first axis: the judicial system of the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights The development of the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights

- The status of proceedings brought before the Court African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights

The relations of the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights with other jurisdictions

The second axis: evaluating the work of the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights

- Achievements of the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights

Obstacles to the work of the African Court for the Protection of Human Rights

The Future of the African Court for the Protection of Human and Peoples' Rights